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واکنــــش
خاطرات هاشمی موجود است
زاکانیچهمیگوید؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: ادعا 
درباره افرادی که در قید حیات نیستند 
آسان است، چرا که تکذیبی در کار نخواهد 
.. هاشمی  . بود. پس از درگذشت آیت ا
اظهارات زیادی به نقل از ایشان منتشر 
شد، مانند آنچه دیروز شهردار تهران بیان 
کرد. علیرضا زاکانی در اولین مجمع ملی 
»جمعیت اعتلای نهادهای مردمی انقلاب 
»اردیبهشت  کرد:  تصریح  اسلامی« 
سال 1380، بیست وسه حزب خدمت 
رهبری رسیدند و از زحمت یکسال و 
نیمه   خود گزارشی را پیرامون مطالبه 
رهبر انقلاب ارائه کردند؛ بعد از حادثه 
کوی دانشگاه که آن اتفاق تلخ رقم  خورد 
حضرت آقا مسئولان درجه اول گروه  ها و 
احزاب اصلی را دعوت کردند و به شخصه 
جلسه گذاشتند. درخواست آقا این بود 
که براساس اسلام، انقلاب اسلامی، امام 
و ولایت فقیه جمع شوید و جبهه دفاع از 
انقلاب را سامان دهید تقریبا طی یکسال 
و نیم ۲۷ حزب و گروه به تفاهم رسیدند.« 
زاکانی اظهارداشت: دیدارهایی هم با 
برخی از عناصر شد ولی آنها حاضر نشدند 
در این مسیر گام بردارند حتی 3 دیدار با   
آقای کروبی صورت گرفت که وی گفت: 
»من به درستیِ حرف  های شما واقفم 
اما دوستانم نمی  گذارند ما باهم همراه 
شویم یا مرحوم هاشمی از موضعی دیگر 
برای همراهی با جمع استنکاف کرد.« 
وی افزود: وقتی این جمع خدمت مقام 
معظم رهبری رسیدند و مرحوم پرورش 
و مرحوم عسگراولادی گزارشی را ارائه 
کردند آقا اظهار خشنودی کردند. این فعال 
سیاسی تصریح کرد: حضرت آقا فرمودند 
حزب به معنی اسلامی سه ویژگی دارد که 
باید اینها را برای خودتان حاصل کنید؛ 
راس فکور و چالاک که شرایط کشور را 
می  سنجد، تدبیر می  کند و انعکاس آن را 
به بدنه حزب برای ساماندهی یک جریان 
درست پیگیری می  کند. ویژگی دوم؛ 
ساماندهی در قاعده هرم اجتماعی است، 
یعنی سرپنجه  های قوی و موثر در متن 
جامعه، سومین ویژگی؛ ارتباطات قوی 

بین قاعده هرم با راس آن است.
  روایت هاشمی از کوی دانشگاه 

زاکانی در زمان حادثه کوی دانشگاه 
تهران در جایگاه رئیس بسیج این دانشگاه 
حضور داشت و بعدتر در خاطراتش چنین 
توضیح داد که »ورود به کوی را محکوم 
می  دانیم. در زیرزمین ساختمان 14 
گروگان گرفته بودند اما نیروی انتظامی 
برای این موضوع بود. در مجلس ششم 
ما عدم ورود به کوی را مطرح کردیم که 
علی ربیعی با آن صریحا مخالفت کرد. 
این مسیر رو به وخامت می  رفت که روز 
یکشنبه درخواست کردیم که ما اجازه 
مجوز راهپیمایی می  خواهیم اما همان 
روز پای من شکست. آقای حق  شناس با 
من تماس گرفت و گفت آقای تاجزاده 
که درخواست  خیلی خوشحال شده 
تجمع کردید، او گفت تقاضای آقای 
تاجزاده این است که با دفتر تحکیم یکجا 
برگزار کنید، بنده گفتم دفتر تحکیم را 
غیرخودی نمی  دانم اما موضع ما دوتاست. 
ما می  گفتیم موضوع کوی دانشجویی 
بماند اما دفتر تحکیم می  خواهد مساله را 
بیرون بیاورد که به ما گفتند مرزبندی  تان 
را عوض کنید تا نهضت آزادی هم بتواند در 
راهپیمایی شما شرکت کند. بنده گفتم 
وای به حال آن کشوری که شما مدیر 
کل سیاسی آن هستید.« او ادعاهایی 
.. هاشمی و آنچه سال ها  . درباره آیت ا
پیش در کوی رخ داد مطرح کرد. در این 
... هاشمی  راستا باید به خاطرات آیت ا
رجوع کرد. در خاطرات ۲0 تیر ۷8 آیت ا... 
هاشمی آمده است: »آقای علی لاریجانی، 
رئیس سازمان صدا وسیما آمد. از اوضاع 
دانشگاه  ها و جسارت دانشجوها و توسعه 
روزافزون شلوغی  ها و اصرار برای گرفتن 
امتیازات بیشتر، ناراحت است و از من 
برای چاره  جویی استمداد نمود. مهمان 
رهبری بودم. بیشتر صحبت  ها درباره 
اوضاع دانشگاه  ها و شرارت  های سیاسی 
بود. رهبری گفتند، عصر جمعی از وزرا 
آمدند و خواستند که روزنامه سلام را 
آزاد کنیم و آقای هدایت لطفیان، فرمانده 
ناجا را عزل کنیم و بیانیه  ای در مورد 
کوی دانشگاه و دلجویی از دانشجویان 
بدهیم. جواب داده  اند که لطفیان را عزل 
نمی  کنند، چون   بی  گناه است.« در بخشی 
از خاطرات هاشمی رفسنجانی در بیست 
و هشتم شهریور 13۷8 آمده است: عصر 
آقای سیدابراهیم رئیسی، رئیس سازمان 
بازرسی کل  کشور آمد؛ اخیرا حکم ادامه 
کار گرفته است. از بیانیه کمیته تحقیق 
شورای عالی امنیت ملی در مورد حوادث 
کوی دانشگاه، اظهار ناراحتی کرد. وی 
گفت: فعالیت  شان به تأیید اعضای   کمیته 
نرسیده و خود عباد ]= علی ربیعی[، با 
رئیس  جمهور،  خاتمی،  آقای  دستور 
این مضامین را آورده و یک  طرفه است؛ 
مقصران اصلی که شروع کننده بوده  اند، 
محکوم نشده  اند، ولی نیروی انتظامی و 

انصار حزب ا...، محکوم شده اند.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »مجازات اظهارنظر افراد 
مشهور پیش از مقامات رسمی« عنوان طرحی بود که ادعا شد 
در مجلس مورد بررسی قرار می  گیرد و در توضیح آن آمده بود: 
»کمیسیون قضائی مجلس در حال تدوین طرحی است که در 
مجموع سلبریتی  ها و افراد مشهور و پرمخاطب را هدف قرار داده 
است.« برخی چنین مدعی شدند که طرح مورد ادعا قرار است در 
ماده 51۲ قانون مجازات اسلامی گنجانده شود، همان ماده  ای که 
می  گوید: »هر کس مردم را به قصد برهم زدن امنیت کشور به جنگ 
و کشتار با یکدیگر اغوا یا تحریک کند صرف  نظر از اینکه موجب قتل 
و غارت   بشود یا نشود به یک تا پنج سال حبس محکوم می  گردد.« 
به  طور قطع این طرح دارای حامیانی است چرا که اظهارات 
غیرمسئولانه برخی درباره موضوعات مختلف سبب چالش  هایی 
برای کشور شده است. دیروز سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلس شورای اسلامی درباره جزئیات بیشتر تدوین طرحی تحت 
عنوان »مجازات اظهارنظر افراد مشهور پیش از مقامات رسمی« 
اظهارداشت: »چنین طرحی در دستورکار کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجلس شورای اسلامی نیست.« کاظم دلخوش افزود: 
»احتمالا این موضوع یک پیش طرح یا پیش نویس باشد اما اکنون 
چنین طرحی یا چنین عنوانی در کمیسیون حقوقی و قضائی مطرح 
نیست.« پیش  تر کمیسیون قضائی مجلس شورای اسلامی طرحی 
با عنوان »تعیین مجازات برای ناشران اخبار کذب« در دستور کار 

خود داشت. بنا بر این طرح به گفته سخنگوی کمیسیون هرکسی 
در فضای مجازی اخبار نادرستی را نشر دهد یا آن را بزرگنمایی کند 
باید پاسخگوی عملکرد خود در دادگاه باشد و این موضوع برای فرد 

یا رسانه  ای تفکیک قائل نیست و همه را در برمی  گیرد.
  ضربه به آزادی نصفه نیمه رسانه

به هر حال روزگذشته مشخص شد که چنین طرحی در مجلس 
بررسی نخواهد شد؛ اما می  توان از دو منظر موافق و مخالف به بررسی 
عبارات »مجازات اظهارنظر افراد مشهور پیش از مقامات رسمی« 
پرداخت. به اعتقاد برخی از صاحبنظران در صورت تصویب این 
طرح آزادی بیان در جامعه محدود می  شود. این طرح سبب ایجاد 
محدودیت برای رسانه  ها به عنوان رکن چهارم دموکراسی خواهد 
شد چرا که رسانه حلقه واسط میان میان مردم و قدرت است که با 
طرح موضوعات خاص و در اختیار قراردادن تحلیلی موجه سبب 
آگاهی جامعه می  شود، اما با تقدم دانستن انتشار دیدگاه رسمی 
مسئولان، غفلت و عدم درک صحیح از واقعیات نصیب جامعه 

خواهد شد.
  آیا زمان بازنشستگی نرسیده است؟

از سوی دیگر باید با تغییر عنوان این طرح، گامی مثبت برداشته 
شود یعنی عنوان »مجازات اظهارنظر افراد مشهور پیش از مقامات 
رسمی« به »لزوم سکوت افراد بازنشسته سیاسی در امور مختلف 
کشور« تغییر پیدا کند. شخصیت  های زیادی در کشور حضور دارند 

که سال  ها بر کرسی تصمیم  گیری تکیه زده بودند و دیدگاه  هایشان 
در زمان مفید و موثر بود اما اکنون که سال  هاست جایگاهی در 
قدرت ندارند و یا اگر دارند، تغییری در دیدگاه  های خودشان 
نداده  اند. به عنوان نمونه احمد توکلی از شخصیت  هایی است که 
در گذشته جایگاه خوبی داشت و دیدگاه  هایش به  ویژه در حوزه 
اقتصاد راهگشا بود، اما اکنون شرایط تغییر کرده به نحوی که 
حتی روزنانه اصولگرای رسالت می  نویسد: »دکتر توکلی که زمانی، 
اقتصاددانی باسواد و سخنوری مسلط محسوب می  شد، با حالتی 
عجیب و سر و دست لرزان و نفسی که با گفتن هر کلمه قطع می  شد، 
چند دقیقه مصاحبه  ای کرده که اگر متن آن زیرنویس نشده بود، 
اصلا قابل  تشخیص و فهم نیست. کسانی که عادت داشتند ایشان را 
سرحال و با قوت در سخن ببینند، از انتشار چنین وضعیتی تعجب 
کردند و از اقدام رسانه انتشاردهنده در انتشار هم تأسف خوردند.« 
یا برخی معتقدند حضور مصطفی میرسلیم سال  های سال در 
سمت  های مختلفی حضور داشته و هر آنچه در توان داشت، عرضه 
کرده است بنابراین اکنون باید از بازنشستگی استقبال می  کرد و 
میدان را به جوانان می  سپرد تا اظهاراتی مانند »در خیابان افرادی را 
دیدم که لخت مادرزاد بودند.« جایگاهش را به زیرسوال نبرد. برخی 
وضعیت فرزند میرسلیم که به اتهام ارتباط با منافقین در زندان است 
را به او یادآوری می  کنند و می  گویند اگر او کمی از کرسی مدیریت 
دور بود متوجه اقدامات فرزندش بود. برخی از افراد سالخورده که 
می  دانند جایی در قدرت ندارند تلاش دارند در ارکان سیاسی 
تثبیت شوند و اجازه ظهور تفکر جوان در یک حزب را نمی  دهند که 
حزب موتلفه سردمدار حضور این شخصیت  هاست. عسگراولادی 
در سال 9۲ درگذشت، پس از او نبی حبیبی دبیرکل شد و پس 
از درگذشت او هم بادامچیان به کرسی دبیرکلی رسید. عباس 
عبدی به  حضور در قدرت سیاستمداران پیر چنین اشاره می  کند: 
»افراد سالمند سیاسی برخلاف ادعاهایی که در مورد توانایی و 
صلاحیت خود دارند، به دلیل اصرار بر ادامه مدیریت خود، در یک 
چیز قطعا واجد صلاحیت نیستند و آن تربیت و آموزش افرادی 
است که توانسته باشند جای آنان را بگیرند. آنان گمان می  کنند 
که خودشان با صلاحیت  های ذاتی متولد شده  اند و دیگر کسی 
را یارای جایگزینی آنان در انجام امور نیست. در حالی که این یک 
اشتباه فاحش است. آنان نه تنها نتوانسته  اند افرادی را تربیت کنند 
و آموزش دهند که ادامه  دهنده راه آنان باشند، بلکه در شکل دادن 
به ساختار مناسب به نحوی که عملکرد آن ساختار، مستقل از افراد 
باشد، نیز موفق نبودند.« شاید باید از آنان خواست تا از نخست وزیر 
جوان و مستعفی نیوزیلند را الگوی خود قرار دهند که 43 ساله بود 
و اخیرا در یک سخنرانی غیرمنتظره اعلام کرد که منصب خود را 
در روز ۷ فوریه )18بهمن( امسال ترک کرده و از نخست وزیری 

کناره گیری می  کند.

»آرمان ملی« برون رفت از شرایط موجود را بررسی می  کند:

حل مشکلات کشور؛ اصلاح روندها و عملکردها
    محمدرضا باهنر: خودمان ایران هراسی راه انداخته  ایم، باید ساختارهایمان را اصلاح کنیم 

آرمان ملی- حمید شجاعی: »بازگشت به مردم، بازیابی 
اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی و...« اینها مفاهیمی هستند که 
طی ماه  های گذشته بسیار مورد استفاده قرار گرفته و بر آنها تاکید 
شده است. واقعیت بر آن است که یکی از مولفه  های مهم و تاثیرگذار 
در بهبود شرایط در حوزه  های داخلی و بین  المللی توجه به مردم و 
اهمیت آنهاست. لذا حل مشکلات جامعه از سوی دولت با اقدامات 
و عملکردهای تاثیرگذار می  تواند شرایط بهتری را حداقل در حوزه 
اقتصاد و معیشت مردم فراهم سازد و دیگر شاهد نارضایتی  های 

امروزی جامعه با سویه  های اقتصادی نباشیم.
  حل مشکلات کشور و قدرت ملی

ایران در نوع رویکردهای خود طی دولت  های مختلف در مقاطع 
متفاوت در سیاست داخلی و سیاست خارجی همواره مواضعی متکی 
بر منافع ملی اتخاذ کرده است و همیشه شاهد بوده  ایم که اظهارات 
و مواضع مسئولان و مقامات ارشد کشور برهمین اصل استوار بوده 
است. از طرفی غربی  ها همواره مترصد شرایطی برای فشارآوردن به 
ایران و تنگ کردن عرصه بوده  اند. این در حالی است که در بسیاری از 
مواقع طی دهه  های گذشته این فضا در اختیار آنها قرار داده نمی  شده 
و حداقل در مقام اظهارنظر و اعلام مواضع به نحوی برخورد می  شده 
که دشمنان از آن سوءاستفاده نکنند. در حالی که در برخی مقاطع 
نیز نوع موضع  گیری  ها به نحوی بود که غربی  ها آن را دستاویزی برای 
فشار و تحریم بر کشورمان قرار داده  اند. هر چند که برخی معتقدند 
حداقل در شرایط کنونی که شاهد اعمال برخی تحریم  ها از سوی 
آمریکا و اروپا علیه کشورمان هستیم نیز آنها از شرایط اقتصادی 
کشور سوءاستفاده کرده، بر شدت و تاثیر  گذاری تحریم  ها می  افزایند 
و مساله ایران هراسی را به میان می  آورند. در حالی که ایران همواره در 
گفت  و  گو، مفاهمه و مذاکره پیشقدم بوده و بر آن تاکید داشته است. 
از طرفی شرایط داخلی نیز بر نوع رویکرد بین  المللی تاثیر می  گذارد 
و به قرائت عده  ای اگر شرایط داخلی جامعه بسامان نباشد، قدرمسلم 

تاثیر خود را روی سیاست خارجی نیز خواهد گذاشت. لذا به نظر 
می  رسد که دولت و مجموعه حاکمیت با توجه به شرایط موجود 
در جامعه و نارضایتی  های اقتصادی و شرایط سخت معیشتی باید 
تغییراتی در نوع رویکردها و عملکردها دهند و میزانی از رضایتمندی 
را در جامعه ایجاد کنند تا به واقع جامعه به ثبات و آرامش درونی 
برسد. از طرفی طی ماه  های گذشته صحبت  های بسیاری در 
خصوص حکمرانی خوب و حرکت به سوی اصلاح و تغییر مطرح 
شده که به نظر می  رسد برای بالندگی و پویایی بیشتر می  توان به این 
سمت وسو حرکت کرد. آنچه مسلم است انتخابات مجلس دوازدهم 
در اسفند 140۲ در پیش است و برای اینکه مجموعه حاکمیت این 
بار بر خلاف دو انتخابات اخیر شاهد حضور چشمگیر مردم در پای 
صندوق  های رای باشد باید فضای جامعه را در حوزه  های مختلف 
باز  تر کند و عملکردهای مثبت و تاثیرگذار اقتصادی برای حل 

مشکلات جامعه انجام دهد.
  مجلسی می  خواهیم که به فکر مسائل ملی باشد 

یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص علت حضور پررنگ غربی  ها 
در اتفاقات اخیر اظهارداشت: بالاخره ما تا حدود ۲0 الی ۲5 سال 
گذشته در نظام جمهوری اسلامی حواس  مان خیلی جمع بود که 
دشمن از یک ابزار استفاده نکند. ابزاری به نام ایران هراسی! اینها 
می  خواستند از این ابزار ایران  هراسی استفاده کنند و ایران هراسی 
راه بیندازند و بگویند ایران یک کشور متجاوزی است. محمدرضا 
باهنر گفت: حواس ما یعنی نظام تا نیمه دهه 80 جمع بود که بر 
آتش ایران هراسی جهان آب می  ریختیم و توضیح می  دادیم که خیر 
ما اهل دعوا نیستیم، اهل جنگ نیستیم؛ اما از سال 84 به بعد رئیس 
دولت گفت که این قطعنامه  ها کاغذپاره است و از این مساله غفلت 
کردیم، در واقع ما اندک اندک از این مساله غفلت کردیم و نتوانستیم 
توجیه و تبیین کنیم برای دنیایی که از ما می  ترسانند. به آنها بگوییم 
ما اهل درگیری نیستیم و متأسفانه از دهه 80 به بعد بعضی وقت  ها 

ما خودمان یعنی بعضی از مسئولان خودمان ایران  هراسی را راه 
انداختیم. عوض اینکه آب بریزیم، بنزین روی آتش ریختیم. وی 
افزود: در گذشته این مساله ایران هراسی را ما مدیریت می  کردیم. 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسان در تحلیل مجلس آینده تصریح 
کرد: تجربه این را می  گوید که دوسوم نمایندگان در دوره بعد خود 
رای نمی  آورند، این را بدانید که متوسط حضور نمایندگان در مجلس 
بعد از انقلاب یک و نیم دور است، وی ادامه داد: ایده  آل بنده این 
است که ما باید ۲90 سردار حکمرانی خوب داشته باشیم، خیلی از 
اینهایی که در حال حاضر به مجلس می  روند عالم هستند، دانشمند 
هستند اما حکمران خوبی نیستند. در نظام  های مردم  سالار یا 
جمهوری آنجایی که می  تواند حکمران تربیت کند فقط حزب است، 
لازمه دموکراسی وجود احزاب قدرتمند است، این یکی از اشکالاتی 
است که ما باید در آینده در ساختارهای خودمان اصلاح کنیم و به 
این سمت برویم. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: 
حال بر این مبنا از نظر بنده فرقی نمی  کند مجلس آینده اصلاح طلب 
باشد یا اصولگرا یا معتدل؛ شاید ذره  ای با هم فرق کنند. اما برای 
اینکه بتوانند مشکلات مملکت را حل کنند باید یک اصلاحات 
ساختاری صورت بگیرد. من معتقدم کشور ما دو مجلس می  خواهد، 
مجلسی که الان داریم یک مجلس قومیتی و صنفی است، ما مجلسی 
می  خواهیم که یک نفر به فکر مسائل ملی باشد. وی ادامه داد: یکی 
از پیشنهادات بنده این است که در دوره آینده فضای سیاسی کشور 
برای انتخابات بازتر بشود بنابراین باید یک تیم اصلاح  طلب قوی و 
یک تیم اصولگرای قوی وجود داشته باشد و با همدیگر رقابت کنند 
تا بخشی از اینها و بخشی از آنها رای بیاورد یا شاید فقط یک گروه 
رای بیاورد اما متاسفانه بعضی از ما انتظار داریم که رقبای ما قبل از 
انتخابات حذف شوند. وی تصریح کرد: من به عنوان یک فعال اصولگرا 
معتقدم حتی اگر مجلسی تشکیل بشود که گرایش اصلاح طلبی 
داشته باشد ولی حضور مردم پررنگ باشد، این به نفع مملکت است.

 
امثال توکلی و میرسلیم بازنشسته شوند، اتفاقی رخ نمی  دهد

زمانی برای بازنشستگی سالخوردگان
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قیمتدلار

بازهمافزایشدارد

    
رابطهاستیضاح
وگرفتنامتیاز

نمایندگان در کلام، تهدید به استیضاح می کنند اما درعمل 
چنین نیست. احمد علیرضابیگی، نماینده مجلس در این رابطه 
می گوید: این یک رویه است که از گذشته در نهاد مجلس وجود 
داشته و مخصوص این دوره نیست و در دوره های دیگر نظیر 
دوره دهم نیز وجود داشته است. در مجلس دهم استیضاح وزیر 
کشور به دلیل مسائل آبان هیچوقت اعلام وصول نشد یا حتی 
استیضاح وزیر اقتصاد هم به همین ترتیب با وجود اینکه مراحلش 
را پشت سر گذاشته بود اتفاق نیفتاد. در گذشته نیز سنت همین 
بوده است، معمولا استیضاح ها با انگیزه گرفتن امتیاز اتفاق 

می افتد، در مجالس گذشته نیز این اتفاقات رخ داده است. 

مسعود پزشکیان، نماینده تبریز در مجلس در واکنش به 
افزایش قیمت دلار به نرخ 45 هزارتومان گفت: روند افزایش 
قیمت دلار تا زمانی که مشکلات داخلی حل نشود ادامه پیدا 
خواهد کرد. با تورمی که ما داریم و تحریم هایی که وضع می کنند 
به نظر بنده قیمت دلار بازهم افزایش پیدا خواهد کرد. البته 
دولت در مجلس گفت ما دلار را کنترل و ارزان می کنیم باید 
دید چه سیاست هایی را می خواهند اجرا کنند که بتوانند دلار 
را ارزان کنند. باید مشاهده کنیم حرف هایی که رئیسی گفت 
قابلیت اجرا دارد یا خیر؟ به نظر بنده با این بحث هایی که مطرح 

شد اصولا باید تورم را نصف می کردند اما بیشتر شده است.

حامیان اصولگرای دولت هم به جرگه منتقدان پیوستند. 
غلامرضا نوری قزلجه، نماینده بستان آباد در مجلس در رابطه 
با تغییراتی که دولت در برخی حوزه ها انجام داده و تغییراتی 
که مورد نیاز است، گفت: دولت در بحث ترمیم کابینه یا تغییر 
مدیران در سطوح عالی تغییرات خیلی محسوسی نداشته 
اما به نظرم انجام برخی کارها خیلی ضروری است و اگر 
منتظر این باشند که مجلس به مساله ورود کند و استیضاح 
کند، این مساله زمان بر و هزینه بر خواهد شد و فرصت ها از 
دست می رود، لذا بهتر است که دولت خودش اقدام به برخی 

تغییرات کند.

تغییرکابینه
ضروریاست

تلاش برای حل مسائل فنی میان ایران و آژانس
سفر»گروسی«بهتهرانبراحیایبرجام

تاثیرخواهدداشت؟
از برجام پوسته  ای توخالی مانده. این توصیفی است که 
»رافائل گروسی«، دبیرکل آژانس بین  المللی انرژی اتمی 
از توافق هسته  ای داشته است. با همه اینها او قرار است 
در سفری به تهران؛ با مقامات ایرانی دیدار کرده و یکبار 
دیگر با بررسی جوانب؛ ایران و غرب به پیشرفت  هایی 
در خصوص پرونده هسته  ای برسند. اگر این سفر 
موفقیت  آمیز باشد، بازگشت به مرحله گفت  و  گوها، 

آنقدرها دور از ذهن به نظر نمی  رسد.
  از سفر به تهران تا احتمال احیای برجام

رافائل گروسی، دبیرکل آژانس بین  المللی انرژی اتمی 
می  گوید: هیچ  کس این مرگ )توافق( را اعلام نکرده است، 
اما وظایف انجام نمی  شوند و تمامی محدودیت  هایی که 
در برجام وجود دارند، برای چندین  بار نقض شده  اند. در 
ماه  های اخیر و بعد از آنکه بایدن تلویحا در گفت  و  گو با 
یک خبرنگار در مورد مرگ برجام حرف زده بود و مقامات 
آمریکایی دیگر هم اعلام کردند توافق هسته  ای با ایران و 
احیای برجام در برنامه  هایشان جایی ندارد، حالا گروسی 
ظاهرا نظر متفاوتی دارد. او البته به ناکارآمدی توافق در 
شرایط فعلی اذعان داشته اما مواضعی تقریبا مشابه با 
برخی از مقامات اتحادیه اروپا از خود نشان می  دهد. وی 
اخیرا در سخنانی در کمیته روابط خارجی پارلمان اروپا 
یکبار دیگر بر موضع خود مبنی بر اینکه ایران به آژانس 
درباره آثار رادیواکتیو یافت شده در مکان  های مورد بحث 
پاسخ »رضایت  بخش« نداده است، تاکید کرد. با وجود 
اینکه گروسی سعی کرد در این نشست تا حد زیادی 
کارشناسی و فنی سخن بگوید اما استفاده از برخی 
عبارات و تاکید بر برخی اقدامات بدون شک با رویکردی 
سیاسی و دور از استانداردهای فنی ـ هسته  ای بود. تلاش 
گروسی برای نشان دادن فعالیت  های هسته  ای ایران 
در وضعیتی رو به وخامت با اشاره به میزان غنی  سازی 
ایران تا ۶0 درصد قابل تامل است. او در این نشست به 
مثابه یکی از وزیران خارجه اتحادیه اروپا و حتی فراتر در 
جایگاه یک مدعی، جانبدارانه فعالیت  ها و همکاری  های 
ایران را تشریح کرد. چالش میان ایران و آژانس بر سر 
موضوعات تاکنون به صدور سه قطعنامه انجامیده است و 
در قطعنامه اخیر شورای حکام، از ایران خواسته شد درباره 
این مکان  ها به سوالات آژانس پاسخ »قانع کننده« دهد، 
همچنن در هفته گذشته پارلمان اتحادیه اروپا به تعلیق 
برجام رای نداد و این موضوع باعث شد تا امیدواری  ها 
برای حصول یک توافق برای احیای برجام؛ میان ایران 
و غرب بالا برود. جوزف بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا روز دوشنبه در نشست با حضور نمایندگان 
رسانه  ها در بروکسل گفته بود مذاکرات رفع تحریم  ها در 
یک وضعیت انتظار به  سر می  برد. گفت  وگوها به تعبیر 
او »نمرده« اما پیشرفتی هم صورت نگرفته است. اعلام 
سفر رافائل گروسی به ایران در کنار مواضع کشورها و 
مقامات اروپایی باعث شده تا پیش  بینی  ها در مورد اینکه 
این کشورها باردیگر به سمت یک توافق با ایران متمایل 
شده  اند، بیشتر کرده است. گروسی مدیرکل آژانس اتمی 
گفته است باور دارم که احتمالا در ماه فوریه برای مسائل 
مختلف به تهران بروم تا گفت  وگوهای سیاسی مورد نیاز را 
انجام دهیم. امیدوارم بتوانیم در این خصوص به پیشرفت 
برسیم. رافائل گروسی روز سه  شنبه گذشته در نشست 
پارلمان اروپا اعلام کرد که ایرانی  ها میزان لازم برای 
تولید بمب هسته  ای در صورت افزایش غلظت آن به 90 
درصد را در اختیار دارند، اما این بدان معنا نیست که بمب 
ساخته  اند. به همین جهت باید به ارتباط و کار ادامه داد و 
دلسرد نشد. در آخرین سفر معاون گروسی به ایران نتیجه 
رضایت  بخشی از مذاکرات طرفین حاصل نشد و ظاهرا 
اوضاع ناامیدکننده پیش رفته بود. اما ابراز تمایل گروسی 
به حضور در ایران به عنوان مقام ارشد آژانس نشان می  دهد 
که آنها کماکان برای رسیدن به یک نتیجه مصر هستند و 
قصد پا پس کشیدن ندارند. آژانس بین  المللی انرژی اتمی 
مایل است تا هرچه زودتر تکلیف سه مکان ادعایی آلوده به 
اورانیوم روشن شود. آنها از تهران توقع دارند تا با همکاری 
با آژانس حسن  نیت خود را نشان دهد. ایران نیز بارها برای 
همکاری اعلام آمادگی کرده است و درصورت پیشرفت 
در این موضوعات بازگشت به گفت  وگوهای احیای برجام 

باردیگر امکان پذیر خواهد شد.
  واکنش ایران به سفر آینده گروسی 

با اعلام خبرسفر دبیرکل آژانس انرژی اتمی؛ محمد 
اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی در واکنشی گفت: 
تعاملات با آژانس برقرار است و برنامه و رایزنی برای 
تنظیم سفر مدیرکل آژانس به ایران هم در دستور کار 
قرار دارد و در حال پیگیری آن هستیم. رئیس سازمان 
انرژی اتمی در رابطه با اعلام مدیر کل آژانس بین  المللی 
هسته  ای مبنی بر اینکه ایران اشاعه هسته  ای نداشته 
است، با بیان اینکه »یک تفکر در صهیونیست  ها هست 
مبنی بر اینکه یک دروغ را آنقدر بگویید و تکرار کنید تا 
خودتان هم باور کنید راست است« افزود: خودشان هم 
می  دانند اتهاماتی که به جمهوری اسلامی می  زنند دروغ 
بزرگی است و به عنوان اهرم فشار برای جمهوری اسلامی 
از استفاده کردند. در اسناد رسمی    شان و واحدهای 
اطلاعاتی  شان گفتند هیچ نشانه  ای از انحراف در برنامه 
هسته  ای وجود ندارد و تعاملات با آژانس برقرار است 
و برنامه و رایزنی برای تنظیم سفر مدیرکل آژانس هم 
در دستور کار قرار دارد و در حال پیگیری آن هستیم. 
پیش  تر محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایران، هفتم دی در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع 
خبرنگاران از انجام هماهنگی  های لازم در جهت انجام 
سفر مدیرکل آژانس بین  المللی انرژی اتمی به تهران 
بعد از تعطیلات ماه ژانویه گفته بود. به نظر می  رسد که 
باردیگر روزنه  ای برای احیای برجام باز شده است. در 
صورتی که ایران و آژانس بتوانند در زمینه هسته  ای با 
یکدیگر به توافق برسند یا حداقل گفت  وگوهای معنادار 
و امیدوارکننده  ای داشته باشند، احتمال اینکه کشورها 
باردیگر برای حل مسائل بین خود بر سر میز مذاکره 

برگردند، کم نیست.


